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A fenti képen nem két hagyomá-
nyos esküvői pár van összekeve-
redve, hanem valóban az látható, 
ami sokakat irritált – egynemű-
ek készülnek éppen egybekelni. 
Idén júliustól ugyanis az élettársi 
kapcsolat egyneműek között is 
jogilag elfogadottnak számít.

Az erről szóló törvény hatályba 
lépése késett, mert többen meg-
járatták az ügyet az Alkotmány-
bíróság előtt. Eredetileg ugyanis 
csak arról volt szó, hogy a házas-
sági kapcsolat mellett az élettársi 
közösségben élőket is regisztrál-
ják hivatalosan, s ezáltal részben 
olyan jogi minősítés alá esnek 
ezek a párok, mint a házasfelek. 
Ezen a résen csusszantak be az 
ügybe az egynemű élettársak, 
hiszen őket kizárni ebből a jog-
ból, amolyan hátrányos megkü-
lönböztetésnek számított volna, 
amit tilt a törvény.

A dologban az az érdekes, 
hogy az élettársi kapcsolat léte-
sítése az egyneműeknek ugyan-
olyan külsőségek között történik, 

mint a házasság: anyakönyvve-
zető előtt kell kimondani a boldo-
gító igent, majd aláírni a kapcso-
latot nyilvántartó „anyakönyvet” 
(ami ez esetben egy másik nyil-
vántartást jelent természetesen). 
Talán ez volt az oka, hogy a jog-
szabály az Alkotmánybíróság elé 
került, de a taláros testület végül 
úgy döntött, hogy ez a megoldás 
nem ütközik az Alkotmányba.

Szóval ez év július 1-jétől az 
egynemű pároknak lehetősé-
gük van arra, hogy kapcsola-
tukat az anyakönyvvezető előtt 
törvényesítsék. Az bizonyára a 
jogszabályalkotó figyelmetlensé-
ge, hogy a nagy kavarodásban a 
különnemű élettársakról mintegy 
megfeledkeztek: nekik az élet-
társi kapcsolat bejegyzésével 
még fél évig várniuk kell, s őket 
nem is az anyakönyvvezető adja 
majd össze, hanem mehetnek a 
közjegyzőhöz élettársi kapcso-
latot létesíteni. De valószínűleg 
nem is ez volt a főcsapás iránya, 
hanem az egyneműek kapcso-
latának törvényesítése. Hogy a 
máshoz szokott anyakönyvve-
zetők hogyan is járjanak el egy 
ilyen pár egybekelése kapcsán, 
arról külön tájékoztató füzet szü-
letett, annak címoldalán lévő kép 
illusztrálja cikkünket.

A hazai társadalom meglehe-
tősen konzervatív, egy átlagosan 
gondolkodó magyar nehezen fo-
gadja el mind a melegeket, mind 
pedig a leszbikusokat. Mint a tá-
jékoztatóban olvasható, a Bünte-
tő Törvénykönyv módosításával 
a melegek ellen támadók szigo-
rúbb büntetésre számíthatnak, s 
ha az esküvők sorában homo-
szexuálisok következnek, akkor 

célszerű a biztonsági szolgálatot 
megerősíteni, nehogy homofób 
személyek megzavarhassák a 
szép eseményt.

Egynemű párkapcsolatnál 
egy ahhoz nem szokott anya-
könyvvezető valószínűleg ne-
hezen talál megfelelő szavakat, 
de szerencsére ebben is meg-
felelő segítséget kap. A „kedves 
itt megjelent homoszexuálisok” 
nyilván nem alkalmas megszólí-
tás, így a szertartás előtt tisztázni 
kell a párral, hogy milyen elneve-
zést szeretnének hallani. Teljesen 
elfogadott a „meleg, leszbikus, 
biszexuális és transznemű” sza-
vak kezdőbetűiből alkotott LMBT 
kifejezés. Az anyakönyvvezető-
nek finom különbséget kell tenni
a szexuális irányultság és a nemi 
identitás fogalmai között. A sze-
xuális irányultságot talán nem is 
kell magyarázni, az mindenkinél 
nagyjából a vágya tárgya. A nemi 
identitás már bonyolultabb foga-
lom, azt jelenti, hogy valaki milyen 
nemi szereppel azonosul: férfi-
ként, nőként, vagy esetleg más-
hogyan határozza meg önmagát. 
(A tájékoztatóból kimaradt az ön-
tudatos kismama története, ami 
szerint mikor megkérdezik, hogy 
ott a babakocsiban a kicsi kisfiú
vagy kislány, az a válasz: Majd 
felnő, és eldönti!)

A szexuális irányultság és a 
nemi identitás fogalmainak tisz-
tázása segíthet például abban, 
hogy az egybekelés során ki ho-
va álljon – mármint az egynemű 
pár tagjai közül ki legyen a „férfi”
és ki legyen a „nő”. Fontos mind-
ezt előre tisztázni, mert durva ba-
kit véthet az anyakönyvvezető, ha 
a több évtizedes tapasztalatra tá-
maszkodva megpróbál a szertar-
táson rögtönözni: az egybekelő 
felek látványa aligha lesz a segít-
ségére. A beszéd során kínosan 
ügyelni kell a családi fogalmakra 
is, már csak azért is, mert az egy-
nemű párt alkotók felmenői eset-
leg tüntetőleg távol maradnak a 
szertartástól. Új fogalmak beépí-
tésével, megfelelő találékonyság-
gal kell az anyakönyvvezetőnek 
levezetni a szokatlan összetételű 
szertartást.

A hagyományosan gondol-
kodó magyar társadalomban ter-
mészetesen nem várható, hogy 
tömegesen kelnek egybe az 
egynemű párok, már az is nagy 
szó, ha néhányan nyilvántartás-
ba merik vetetni másságukat. A 
fővárosban eddig alig két tucat-
nyi egynemű „házasságkötésre” 
került sor, s mint megtudtuk, a 
XVI. kerületben még érdeklődés 
szintjén sem jelentkeztek egyne-
mű párok. Leginkább a megnyílt 
lehetőség az érdekes, bár az is 
kétségtelen, hogy az egyneműek 
hivatalos egybekelésétől aligha 
várható a siralmas hazai demog-
ráfiai helyzet gyors javulása. (F)

Egynemű párok az anyakönyvvezető előttBeépül a stadion környékeA volt Népstadionok és In-
tézményeivel már régen kezde-
ni kellene valamit. Ez tény, hisz 
pazarlás, hogy ott van az a ha-
talmas nagy terület, ugyanak-
kor a nagy meccsek, koncertek 
a stadion állaga miatt csak fél 
ház előtt zajlódhatnak, és nincs 
ma Magyarországon egy akko-
ra csarnok sem, ahol mondjuk 
egyéb megarendezvényeket, 
vagy konferenciákat is meg lehet-
ne tartani. Az állam két módon is 
próbálkozott: egyrészt 2005-ben 
pályázatot írt ki a Dózsa György 
út – Stefánia út – Ifjúság útja által 
határolt terület hasznosítására. 
Másrészt a XI. kerületi egyetemi 
központban található Tüske Csar-
nokból kívánt egy multifunkcio-
nális rendezvény- és konferencia 
központot kialakítani. A Stadion 
és környezetének területére kiírt 
pályázaton több cég is részt vett, 
ám közülük egyedül a SYMA Kft. 
ajánlatát találták elfogadhatónak. 
A svájci központú cég ugyanis a 
jelenlegi Körcsarnok helyére egy 
több mint 4000 vendéget befo-
gadó Konferencia Központot ál-
modott meg. 

A pályázaton győztes cég azt 
vállalta, hogy a létesítményt 2011 
tavaszáig felépíti. Ehhez azon-
ban engedélyekre volt szüksége. 
Egyrészt az államtól, másrészt 
a zuglói önkormányzattól. A pá-
lyázat itt akadt el, hisz a kerületi 
önkormányzat vitatta, hogy jó he-
lyen van-e a sportlétesítménynek 
az Ifjúság úti kerítése. Pár méte-
ren folyt a vita, ugyanakkor a ke-
rületnek és a fővárosnak szüksé-
ge volt erre a pár méterre is, mert 
az Ifjúság útja és a Dózsa György 
útja találkozásánál egy körforgal-
mat kívánnak kialakítani. A SYMA 
Kft. azért nehezményezte az épí-
tési engedély hátráltatását, mert 
az ő terveikben az ominózus 
kerítés már nem szerepel. Az új 
Kongresszusi Központ oldalfala 
jelentené a telekhatárt, ez a fal 
pedig a jelenlegi kerítésnél jó-
val beljebb lett tervezve. Az ügy 
azonban megfeneklett, s mivel a 
magyar állam éveken keresztül 
képtelen volt valamit is kezdeni 
a már említett Tüske Csarnokkal, 
az ország is egyre több értékes-
nek mondható rendezvénytől, 
kongresszusról volt kénytelen le-
mondani. 

Az biztos volt, hogy a ma-
gyar állam a jelenlegi gazdasá-
gi helyzetben képtelen lenne 
egy ekkora volumenű beruhá-
zást finanszírozni. Ezért minden
áron magántőkéből szerették 
volna a régóta hiányzó csarno-
kot megépíteni. Aztán megjött 
a magántőke, hisz a SYMA Kft. 
egy úgynevezett PPP-szerződés 
keretében a körülbelül 5 milliárd 
forintos beruházás teljes egészét 
átvállalta. Aztán jött ez a fránya 
telekhatár-vita, és úgy tűnt, ugrott 
a beruházásnak. Szerencsére 
Szántó Andrást, a SYMA Kft. ve-
zetőjét nem olyan fából faragták, 
aki könnyen feladná a dolgokat. 
Ezúttal is minden követ megmoz-
gatott annak érdekében, hogy a 
beruházás elindulhasson. Erőfe-
szítéseit pedig siker koronázta, 
mert a Közép-Magyarországi Re-
gionális Államigazgatási Hivatal 
másodfokon helyben hagyta az 
építési engedély iránti kérelmet. 
Erről a zuglói önkormányzatot is 
értesítette. A normál menetrend 
szerint ezt a másodfokon jogerő-
re emelt engedélyt a kerületi ön-

kormányzatnak kell majd továb-
bítania a beruházó cég felé. 

Erre eddig még nem került sor, 
de mivel a hivatal szóban a Kft.-t 
is értesítette, Szántó András au-
gusztus 27-re egy sajtótájékoz-
tatót hívott össze. Ezen egyrészt 
bejelentette, hogy a beruházás 
legkésőbb október végén kez-
detét veszi. Első ütemben le-
bontják a Körcsarnokot (erre az 
eredeti tervek szerint már tavaly 
sor került volna), majd a helyére 
felépítik a 4300 ember befogadá-
sára alkalmas nagy csarnokot. Ha 
az engedélyezési eljárás során 
nem alakult volna ki a fent említett 
patthelyzet, akkor az ország leg-
nagyobb rendezvény- és kong-
resszusi központja már idén szep-
tembertől üzemelhetett volna.

– Jelenleg 85 milliárd forintot 
tesz ki Magyarországon a kong-
resszusok résztvevőitől szárma-
zó bevétel – mondta Szántó And-
rás. – Ha lenne egy nemzetközi 
szinten is versenyképes, legalább 
4000 főt befogadó kongresszu-
si központ, akkor – megbízható 
számítások szerint – ez az összeg 
megnégyszerezhető lenne. Tehát 
a kongresszusokból származó 
bevétel mai árakon 340 milliárd-
ra rúgna. Ez a külföldiektől szár-
mazó jelenlegi teljes turisztikai 
bevétel egyharmada. Ennek az 
összegnek csak az ÁFA-tartalma 
68 milliárd forint lenne. Normális, 
a nemzetközi gyakorlatnak meg-
felelő viszonyok mellett ennek az 
összegnek a 10 százalékát kel-
lene visszaforgatni kongresszusi 
marketingre. Persze, ez a 6,8 mil-
liárd forint így is jóval több lenne, 
mint Magyarország teljes, éves 
nemzeti turisztikai kerete.

Szántó András elmondta, 
hogy Magyarország azon ritka 
helyek közé tartozik, ahol sem a 
főváros, sem az állam nem kíván 
részt vállalni egy kongresszusi 
központ építéséből. Tudni kell, 
hogy sehol a világon nem építe-
nek ilyen központot magánvál-
lalkozásban. A kongresszusokra 
ugyanis egy komoly iparág épül, 
és a bevételek legtöbbször nem 
a rendezvény helyszínén, hanem 
a szállodaiparban, a vendéglá-

tásban, a taxitársaságoknál és 
az egyéb turisztikai helyszíneken 
jelentkeznek.

Akkor nézzük, hogy milyen 
is lesz az új zuglói kongresszu-
si központ! A plenáris teremben 
4300 ember fér majd el. A terem 
válaszfalakkal négy szekcióte-
remre lesz bontható. Ezzel együtt 
a szekcióüléseken akár 5300 em-
ber is kényelmesen elfér majd. 
Az épületben ugyanis 25 önálló, 
különböző méretű terem létesül 
majd. A zuglói központban ezen 
kívül egy 4000 méteres kiállító-
termet is kialakítanak majd, és 
rendezvények esetén egyszerre 
5000 ember ültetett étkezteté-
sét is biztosítani tudják majd. Az 
új kongresszusi központ össze-
épül a jelenlegi SYMA Rendez-
vényközponttal, így a létesítmény 
alapterülete eléri majd az 51.000 
négyzetmétert.

A PPP-rendszerű beruházás 
azt jelenti, hogy a magáncég 
megépíti a létesítményt, a terület 
használatáért pedig bérleti díjat 
fizet a magyar államnak. A létesít-
ményt 2005-től, a pályázat elnye-
résétől 30 éven keresztül a SYMA 
Kft. üzemeltetheti. Mivel a hasz-
nosítás máris egy évet csúszik, 
a beruházó jelentős, közel egy-
milliárd forintos bevételkieséssel 
számolhat. 2035-ben, tehát 26 év 
múlva a létesítmények visszake-
rülnek az állam tulajdonába.

Szántó András nem akar sem-
mit sem a véletlenre bízni. Cé-
ge máris szerződést kötött az 
egyik legismertebb kongresz-
szusszervező céggel, a Meeting 
Budapest Rendezvényszerve-
ző Kft.-vel. Egyrészt azért, hogy 
szakmai tudásával, tanácsaival 
segítse a beruházást, másrészt, 
hogy 2011,12,13-ra már kongresz-
szusokat szervezzen az új intéz-
ménybe. (M)

Amit nagyon vártunk már, az 
nyáron megvalósult: szeptem-
berben ugyanis a kerület három 
futsal-nagyságú (20×40 méteres) 
műfüves sportpályával gazdago-
dik. Az önkormányzat képviselő-
testülete már tavaly rábólintott a 
Magyar Labdarúgó Szövetség 
létesítményfejlesztő törekvésé-
re. A dolgok azonban ennél elő-
rébb egy jó ideig nem jutottak. 
Aztán egyszer csak meglódultak 
az események, a testület az idei 
költségvetésében az eredetileg 
kijelölt öt intézményt háromra re-
dukálta, így a Munkácsy Mihály-, 
a Móra Ferenc- és a Kaffka Margit 
Általános Iskolákban június ele-
jén megindulhatott a beruházás.

A Magyar Labdarúgó Szövet-
ség (MLSZ) határozott szándéka 
és célja, hogy javuljanak a kul-
túrált sportolás lehetőségei Ma-
gyarországon. Ezt a célt szolgálta 
a 2006 decemberében elindított 
OLLÉ Pálya Program, valamint 
a 2007 decemberében útjára in-
duló OLLÉ Öltöző Program is. 
2007 júniusában öt sportág – a 
labdarúgás, a kosárlabda, a ké-
zilabda, a vízilabda és a kajak-ke-
nu – részvételével megalakult az 
OLLÉ Sportszövetség is, mely-
nek célja a magyarországi sport-
ági létesítményhelyzet javítása, 
megfelelő körülmények közötti 
sportolási lehetőségek biztosítá-
sa a 18 éven aluliak számára. Az 
OLLÉ Sportszövetség elnökének 
Kisteleki Istvánt, a Magyar Labda-
rúgó Szövetség (MLSZ) első szá-
mú vezetőjét választották. A napi 
feladatok ellátására létrehozott 
OLLÉ Sportrendszer Kht. ügyve-
zető igazgatója Gyulay Zsolt, az 
olimpiai bajnok kajakos lett.

– A Sportszövetség nyitott, na-
gyon szívesen látunk más sport-
ágakat is, melyek szeretnének 
bekapcsolódni a programba – 
mondta Kisteleki István, az MLSZ 
vezetője. Az OLLÉ-programban 
részt vevő önkormányzatok ban-
ki hitelből építtethetnek sportpá-
lyákat, a kölcsönöket 15 év alatt 
kell törleszteniük, de a létesítmé-
nyek azonnal használhatók.

A gyakorlatban ez úgy néz, 
ki, hogy az OLLÉ Sportrendszer 
Kht. négyféle csomagot kínál 
az önkormányzatok számára. A 
négy-méretű pálya – nagypálya, 

futsal-méret, grund-méret és is-
kolaudvar beépítése – megterve-
zését, megépítését a cég vállalja, 
az önkormányzatnak pedig ga-
ranciát kell vállalnia arra, hogy a 
létesítményt minimum 15 évig (a 
hitel futamideje alatt) működtet-
ni fogja. A zuglói önkormányzat 
sok más, települési önkormány-
zathoz hasonlóan iskolaudvarok 
műfüvesítését határozta el. Az 
eredeti tervben a fent felsorolt há-
rom iskola mellett még a Zuglói 
Hajós Alfréd Magyar – Német Két 
Tanítási Nyelvű Általános Iskola 
és a Szent István Király Zene-
iskola sportudvara is szerepelt, 
de ezt a kettő beruházást anya-
gi okokra hivatkozva későbbre 
halasztotta az önkormányzat. A 
másik három iskolában azonban 
június első hetében megkezdőd-
tek a munkálatok, és a kivitelező 
ígérte, hogy néhány hét alatt vé-
geznek is a munkával. A pályák 
legfontosabb jellemzője, hogy 
úgynevezett harmadik generáci-
ós műfű borítással készülnek, így 
a lehetséges használat időszaka 
a hagyományos füves pályákhoz 
képest megtöbbszöröződik. Gya-
korlatilag télen-nyáron használ-
hatóvá válik a pálya, ugyanakkor 
a használati értéke megegyezik a 
füves pályákéval.

A három futsal-pálya egyen-
ként 14 millió Ft-ba kerül, mely-
ből 2-2 milliót az állam átvállal, a 
fennmaradó összeget pedig 15 
év alatt az önkormányzatnak kell 
törlesztenie. A villanyvilágítással 
ellátott pályák működtetése az 
adott iskolák feladata lesz. A pá-
lyák valószínűleg délelőttönként 
és koradélután az iskolai testne-
velést, és a tömegsportot szol-
gálják majd, azt követően azon-
ban a pályák bérlése már piaci 
alapon fog majd történni. 

S hogy mekkora rangja van 
ennek a három újonnan átadan-
dó műfüves sportlétesítmény-
nek, azt jól bizonyítja, hogy az 
első pálya (a Munkácsy sportud-
varának) lapzártánkat követő át-
adásán számos híresség, köztük 
Kisteleki István, az MLSZ elnö-
ke vagy Garaba Imre, 82-szeres 
válogatott labdarúgó is jelezte a 
részvételét.(S)

OLLÉ, a műfüvön nagyszerű!
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A CORVIN MŰVELŐDÉSI HÁZ – ERZSÉBET-LIGETI SZÍNHÁZ PROGRAMJAI
1165 Hunyadvár u. 43/B. • Telefon: 401-3060

Programjainkból:
• Szeptember 23-án 18 órakor – Vincze Gabriella festőművész kiál-
lítás megnyitója
• Szeptember 24-én 18 órakor – DÉLI HARANGSZÓ BARÁTI KÖR 
– Az elárult hadosztály. Előadó: Domonkos László író, esszéista, a 
Duna TV szerkesztője
• Szeptember 24-én 18.30-kor – ÉLŐ LEGENDA – ŐSKÖVÜLET – 
Műsorvezető: Németh „Nyiba” Sándor költő, olimpikon. Vendégei: Nö-
vényi Norbert olimpikon és Fischler László a Korál együttes gitárosa
VI. Kertvárosi Vigasságok – szeptember 25-26-27.
Hagyományos rendezvény a lokálpatriótizmus jegyében
• 25-én pénteken 18 órakor Fesztiválnyitó nap: szabadtéri kiállítás 
megnyitó – Teszák-Török-Történelmi Történetek, majd Térzene. 19 óra-
kor – Ünnepélyes megnyitó színházi előadással: Made in Hungária 
– musical két részben a komáromi Magyarock Délszínháza előadásá-
ban. 26-án NÉPI ÍZEK FESZTIVÁLJA keretében Népi ízek az aszta-
lon – Népi ízek a színpadon. Közben gyermekprogramok. előadások, 
kézműves játszóházak. 27-én – MIÉNK A LIGET – Gyermekműsorok, 
mesejáték és koncertek, kerületi művészeti csoportok bemutatói. Es-
te: A FANTOM ÚJRA ITT JÁR – musical és operett gála. A részletes 
program honlapunkon megtekinthető: www.helyihirek.hu

SASHAMI SÖRNAP – INGYENES PROGRAMOKKAL! A sashalmi 
RAFC pályán (XVI. Pirosrózsa u. 9.) szeptember 5-én, szomba-
ton ismét megrendezik a Sashalmi Sörnapot – a nagy sikerre va-
ló tekintettel. A 10 órakor kezdődő egész napos rendezvényen a 
kiváló művészeti események mellett a sportté lesz a főszerep: 10 
órától házi teniszbajnokság (jelentkezés a helyszínen), délután 
pedig komoly labdarúgó műsor várja az érdeklődőket. 20 órától  
GESAROL KONCERT szórakoztatja a közönséget.
Természetesen egész nap működik a sörsátor, grillezett ételek 
és más finomságok várják a nem csak kulturára éhező és szom-
jazó látogatókat – a Submarine Station Étterem jóvoltából.


